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PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL MÉS ALGEMESÍ 

 

Que el regidor d’aquest grup municipal Josep Antoni Bermúdez i Roses eleva al Ple de 

la Corporació per al seu debat i, si s’escau, aprovació: 

 

A tot el món, les ciutats i pobles planten arbres a les vies públiques pels beneficis que 

això reporta. En concret, algunes de les raons per plantar arbres al medi urbà són: 

 Fer ombra a l’estiu 

 Filtrar i fixar elements contaminants. 

 Crear microclimes agradables. 

 Fer bonic, embellint el paisatge urbà. 

 Crear fragàncies agradables. 

 Actuar com a tallavents. 

 Suavitzar puntes climàtiques. 

 Reduir els sorolls. 

 Incrementar la humitat ambiental. 

 Actuar com a element conformador del paisatge urbà. 

 Donar valor a la propietat. 

 Atribuir identitat als llocs. 
  

Però a l’hora, hi ha costos que hem d’assumir per la presència de l’arbrat a la ciutat. 

Podem considerar costos socials, entre d’altres, els següents: 

 

 Al·lèrgies. 

 Molèsties per insectes. 

 Brutícia (caiguda de fulles i fruits) 

 Deteriorament de paviments. 
 

D’entre els costos econòmics, cal assenyalar particularment les despeses de conservació i 

manteniment. 
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Cal tenir present que els arbres al final de la seua vida, en la fase de senescència, en 

general tenen una certa tendència al retrocés. Tenen una major incidència de podriments 

i expulsen branques seques que suposen un cert perill, sent el més aconsellable la seua 

reposició o substitució. Els arbres tenen una vida útil a la ciutat molt inferior a la que 

tindrien si es trobaren al medi natural.  

 

A més a més, els arbres a la ciutat han de ser sans, segurs i funcionals. Això requereix 

l’adequació de l’espècie al clima i al microclima del lloc, així com una certa tolerància a 

l’estrès causat pel medi urbà. En definitiva, els arbres es planten al medi urbà  amb unes 

determinades finalitats. Si per la causa que siga les espècies plantades no les poden 

complir, deixen de ser funcionals i s’han de substituir per altres espècies que siguen més 

idònies. 

 

Els expressats costos socials i econòmics foren els motius per a la talla d’arbres a les vies 

públiques d’Algemesí els darrers anys, estant pendent la seua completa substitució. No 

oblidem que a l’Estat Espanyol existeixen ciutats amb una molt bona ràtio d’arbres per 

habitant. Entre elles cal destacar Jérez (1 arbre cada dos habitants), Córdoba o Múrcia 

(1 arbre per cada 5 habitants) o Málaga (1 per cada 14). MÉS ALGEMESÍ té la impressió 

que pel que fa al nombre d’arbres urbans estem lluny d’aquestes ràtios i que cal 

aproximar-s’hi el més possible.  

A tal fi, hi ha un seguit de criteris que és aconsellable respectar, com: 

 La diversificació de les espècies, evitant així plagues monòfagues. 

 La selecció d’espècies adaptades a les condicions locals i urbanes. 

 Conservar els arbres amb port natural (no requereixen massa manteniment). 

 Planificar l’estratègia a seguir per a les noves plantacions per a conciliar el 
desenvolupament de l’arbre amb el de la ciutat, reduint els costos socials i 
econòmics. 

 Informar i sensibilitzar el públic pel desenvolupament amb harmonia de l’arbre a 
la ciutat. 

 

Respecte de les espècies d’arbres a plantar, els experts recomanen per a les voreres 

d’ample inferior a 3 metres, espècies de xicotet port, tals com Citrus, Ligustrum, 

Koelreuteria, Lagerstroemia i Prunus, per citar-ne alguns. 

 

Progressivament, i en funció de l’amplària de la vorera disponible, podrem anar 

seleccionant espècies de major port, deixant-les créixer amb el seu port natural o el més 
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natural possible. En tal cas, podrien utilitzar-se espècies de gèneres tals com Morus, 

Catalpa, Paulownia, Jacaranda, Acer, Melia, Robinia, Sophora, Tipuana, Ulmus, Tilia, 

Populos, etc. 

 

Per tot això, en nom del GRUP MUNICIPAL MÉS ALGEMESÍ propose els següents 

punt d’acord: 

1. Instar al Sr. Alcalde per a que sol·licite del Departament municipal corresponent i 
dels seus tècnics un informe sobre el nombre d’arbres que existeixen en el nucli 
urbà d’Algemesí. Aquest informe, una vegada elaborat serà enviat a tots els grups 
municipals i es posarà en coneixement dels ciutadans a través de la pàgina web 

municipal. 
 

2. Instar al Sr. Alcalde per a que presente, per ell mateix o mitjançant el regidor per 
ell delegat a tal fi, en el termini que s’estima suficient de quatre mesos, un pla 
anual de substitució de l’arbrat urbà que ha estat eliminat els darrers anys de les 
vies públiques d’Algemesí, per tal que Algemesí torne a tenir el mateix nombre 
d’arbres que en la legislatura anterior. Aquest pla inclourà les distints espècies a 
plantar en cada lloc, i es desenvoluparà durant l’any 2012. Aquest pla serà sotmés 
a votació del plenari i posteriorment estarà a disposició dels ciutadans a través de 
la pàgina web municipal. 

 

3. Instar al Sr. Alcalde per a que presente, per ell mateix o mitjançant el regidor per 
ell delegat a tal fi, en el termini que s’estima suficient de quatre mesos, un pla 
plurianual per al periode 2013-2015 que permeta duplicar el nombre d’arbres 
existents en el nucli urbà, en el qual es detalle la seua execució, i les accions 
d’informació i de sensibilització del públic per la valorització de l’arbre a la ciutat. 
Aquest pla serà sotmés a votació del plenari i posteriorment estarà a disposició 
dels ciutadans a través de la pàgina web municipal. 

 

Algemesí, 19 de juny de 2011. 

 

 

 

 

SR ALCALDE-PRESIDENT DE L’AJUNTAMENT D’ALGEMESÍ 


